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گزارش خبری
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فرخ نژاد-در ابتدای شکل گیری جمهوری اسلامی 
ایران بنیان گذار انقلاب دستور پرداخت دو درصد 
سهم فروش محصولات معدنی برای توسعه و آبادانی 
شهرستان های بافق و طبس  داد اما سال ها بود این 
دستور حاکمیتی مورد توجه قرار نگرفت تا این که 
مردم طبس و بافق از مسئولان نظام مطالبه کردند 
قبل  دولت  در  تا  شد  سبب  مردمی  مطالبه  این  و 
پرداخت سهم این دو درصد برای توسعه و آبادانی دو 

شهرستان مصوب شود.
این مصوبه در شهرستان بافق بعد از ابلاغ اجرایی 
شده است اما آن طور که از قراین و شواهد برمی آید 
در شهرستان طبس هنوز متولیان حوزه معدنی به 
ویژه زغال سنگ تن به اجرایی شدن مصوبه هیئت 
دولت نداده اند و تاکنون به گفته فرماندار طبس از 
آنچه سهم شهرستان از فروش محصولات معدنی 
بوده تنها 10 درصد محقق شده و بقیه همچنان معلق 
است هرچند مسئولان صنعت و معدن قول هایی 
برای پرداخت این سهم داده اند اما هنوز خبری از 

عملیاتی شدن آن نیست. 
این موضوع را هم باید یاد آور شد در سفری که سال 
گذشته وزیر صنعت، معدن و تجارت به طبس داشت 
به مردم این شهرستان قول اجرایی شدن و بهره 
مندی آن ها از دو درصد فروش محصولات معدنی را 

داد اما هنوز از اجرایی شدن این قول خبری نیست.
به علاوه چندی قبل فرماندارویژه طبس و استاندار 
خراسان جنوبی هم در سفر های کاری که به پایتخت 
داشتند پی گیر این مطالبه مردمی شدند و بازهم 
مسئولان امر قول دادند که پی گیری می کنند تا این 

مطالبه مردمی به سرانجامی برسد.

ایمیدرو متقبل شد •
آن طور که فرماندار ویژه طبس می گوید: در مورد 
فروش  درصد  دو  پرداخت  مصوبه  شدن  اجرایی 
توسعه  برای  شهرستان  این  معدنی  محصولات 
وزیر  که  سفری  در  گذشته  سال  طبس  آبادانی  و 
صنعت، معدن و تجارت به شهرستان داشت و دراین 
سفر رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران »ایمیدرو« رئیس سازمان صنعت،معدن 
و تجارت خراسان جنوبی،نماینده مردم فردوس، 
سرایان، بشرویه و طبس در مجلس شورای اسلامی 
مهندس»نعمت زاده« را همراهی می کردند صورت 
جلسه ای تنظیم شد مبنی بر این که سهم دو درصد 
فروش محصولات معدنی را تا سال 93 یعنی قبل از 
خصوصی سازی معادن زغال سنگ طبس ، دولت یا 

همان سازمان ایمیدرو پرداخت کند.
مهندس»طلایی مقدم« می افزاید:دکتر»کرباسیان« 

رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران از شرکت های زغال سنگ طبس چون 
طلبکار بود واین شرکت ها هم بدهکاری خود را به 
این سازمان قبول داشتند به آن ها گفت: مبلغی که 
سهم دو درصد فروش محصولات معدنی طبس می 
شود را به این شهرستان پرداخت کنید ایمیدرو هم 
به هر میزان که ازسهم شهرستان بپردازید از بدهی 

شما کسر می کند.
به گفته وی براساس این صورت جلسه شرکت های 
معدنی زغال سنگ طبس مقدار کمی از سهم خود 
یعنی حدود 500 میلیون تومان را پرداخت کردند و 

از پرداخت بقیه این سهم هنوز  خبری نیست. 
عالی ترین مقام اجرایی طبس می افزاید: این مقدار 
اندک از سهم فروش محصولات معدنی طبس برای 
سه پروژه راه آهن در حوزه عشق آباد، جاده دسترسی 
به معدن پروده و احداث یکی از میادین طبس هزینه 
شد.  »طلایی مقدم« اشاره ای به پی گیری هایی که 
دراین زمینه به تازگی در تهران با مسئولان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت داشته دارد و ابراز امیدواری 
می کند این پی گیری ها در سال 96   به سرانجامی 
برسد و مردم شهرستان از آنچه حق آن هاست منتفع 

شوند.

تمکین آنچه قانون گذار گفته •
به علاوه انتظار از سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران این است که آنچه را قانون گذار 
بر عهده آن گذاشته است به آن تن دهد زیرا این سهم، 
حق مردم شهرستان برای توسعه و آبادانی طبس 
است. همان طور که در شهرستان بافق این مصوبه 
و فرمان حاکمیتی بنیان گذار انقلاب اسلامی ایران 

عملیاتی شده در این شهرستان هم اجرایی شود. 
وی به این موضوع اذعان می کند که تا کنون متولیان 
امر شاید ده درصد از آن چه سهم دو درصد طبس 
از فروش محصولات معدنی تا سال 93 می شود را 
پرداخت کرده اند. وی رقمی از مطالبه شهرستان در 
مورد دو درصد فروش محصولات معدنی اعلام نمی 
کند و تنها به گفتن این موضوع اکتفا می کند که طلب 

شهرستان از آن ها رقم بالایی است.
نماینده مردم فردوس، سرایان، بشرویه و طبس در 
مجلس شورای اسلامی هم اشاره ای به اجرایی شدن 
این دستور که فرمان حاکمیتی از سوی بنیانگذار 
انقلاب اسلامی ایران به حساب می آید دارد و می 
گوید: در سفری که وزیر صنعت، معدن و تجارت سال 
گذشته به طبس داشت ایمیدرو حاضر به پرداخت 
این سهم شد که بخش کمی از آن را هم پرداخت 
از معادن که به بخش خصوصی  کرد اما قسمتی 

واگذار شده اند  تن به اجرایی شدن این مطالبه و حق 
مردمی نمی دهند. دکتر»امیر حسنخانی« با اذعان 
به این که اجرایی شدن مصوبه دو درصد فروش 
محصولات معدنی حق مردم طبس به واسطه بهره 
مندی از معادن غنی و سرشار است گفت : مسئولان 
و متولیان امر هم باید پاسخ گوی این مطالبه مردمی  

برای توسعه و آبادانی شهرستان باشند.

۶۰ میلیارد تومان تا سال ۹۶ •
وی مطالبه شهرستان طبس  را از سهم دو درصد 
فروش محصولات معدنی تا سال 93، 50 تا 60 
میلیارد تومان اعلام می کند اما چون اطلاعی از 
میزان فروش محصولات معدنی شهرستان توسط 
متولیان آن از سال 93 تا کنون ندارد نمی تواند 
مبلغی را اعلام کند.  به گزارش»خراسان جنوبی« 
دی ماه سال گذشته در سفری که وزیر صنعت،معدن 
و تجارت به طبس داشت به حمایت دولت از معادن 
این شهرستان و بازگشت آن به دولت اشاره کرد و 
گفت: سهم دو درصد از فروش محصولات معدنی را 

به طبس می دهیم.
» محمدرضا نعمت زاده « با اشاره به درخواست های 
دو  سهم  تحقق  برای  طبس  شهرستان  مکرر 
درصد از فروش محصولات معدنی ادامه داد: بر 
اساس آن چه که بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 
برای  اسلامی  جمهوری  شکل گیری  ابتدای  در 
پرداخت  دو درصد سهم فروش محصولات معدنی 
در شهرستان های بافق و طبس دستور فرموده اند 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز موافق پرداخت 
واحدهای  و  است  طبس  شهرستان  به  سهم  این 

مرتبط در حوزه معدنی این مهم را باید هر چه سریع تر 
عملیاتی کنند.

معادن  تجهیز  و  توسعه  برای  که  این  بیان  با  وی 
زغال سنگ هیچ اعتبار دولتی وجود ندارد افزود: 
هزینه های خرج شده در معادن حاصل درآمد خود 
آنهاست و در حوزه معدنی شهرستان طبس که بر 
اساس یک تصمیم اشتباه معادن زغال سنگ به بخش 
خصوصی واگذار شده است معادن به دولت و سازمان 
ایمیدرو برگشت داده می شود تا درآمد معادن برای 

توسعه و تجهیز فازهای جدید استفاده شود.
این  دیدارگفت:  دراین  هم  طبس  ویژه  فرماندار 
شهرستان با گستره وسیع معدنی به عنوان پایتخت 
زغال سنگ کشور محسوب می شود که منتظر نگاه 
هیئت دولت به عنوان منطقه ویژه معدنی کشور است. 
سید »مهدی طلایی مقدم«تاکید کرد: تصویب طرح 
طبس به عنوان منطقه ویژه معدنی کشور، توسعه 
صنایع جوار معدنی، ایجاد پژوهشکده زغال سنگ، 
راستای  در  معادن  فروش  سهم  درصد  دو  تحقق 
عمران منطقه و برگشت معادن واگذار شده به بخش 
خصوصی طبس به دولت از درخواست های عمده 

شهرستان از وزیر صنعت، معدن و تجارت است.
وی ادامه داد: سهم دو درصد برای دو شهرستان بافق 
و طبس مورد تایید مقامات کشوری قرار گرفته است 
که بافق این سهم را دریافت کرده و طبس نیز باید از 

این سهم بهره مند شود.

پیگیری دیگر مسئولان •
دیوان  دادستان  گزارش»تسنیم«»شجاعی«   به 
محاسبات کشور هم ابتدای اردیبهشت ماه سال 93  

که برای بازدید از معادن زغال سنگ پروده طبس 
به این شهرستان سفر کرده بود گفت: بنا بر فرمان 
حضرت امام خمینی )ه( باید دو درصد از درآمد 
شرکت ها، کارخانه ها، مراکز تولیدی و معادن کشور 
این  استقرار  منطقه  به  طبس  شهرستان  جمله  از 
واحدها اختصاص یابد و در راستای توسعه همان 

شهرها هزینه شود.
»شجاعی« افزود: هیئت دولت وقت در زمان صدور 
فرمان حضرت امام خمینی )ره( مصوبه ای گذراندند 
مبنی بر این که دو درصد درآمد حاصل از فروش 
محصولات معادن زغال سنگ طبس برای توسعه به 
شهرستان اختصاص یابد اما با تصویب قانون تجمیع 
عوارض این شبهه ایجاد شد که غیر از عوارض ذکر 
شده در قانون تجمیع عوارض کشور، هیچ عوارض 

دیگری توسط این واحدها پرداخت نشود.
وی تصریح کرد: در شش ماه گذشته از انتصاب 
اینجانب به عنوان دادستان دیوان محاسبات کشور 
از سوی مجلس شورای اسلامی مراتب اختصاص 
نیافتن 2 درصد فروش معادن زغال سنگ طبس، 
با پیگیری نماینده مردم  ایمیدرو  توسط سازمان 
طبس در مجلس شورای اسلامی به بنده منعکس 
شد که چون ارجاع به کارشناس یا شعب تحت امر 
دیوان محاسبات، زمان را طولانی می کرد، شخصا 

وارد قضیه شدم.
مقام عالی قضایی دیوان محاسبات کشور بیان کرد: 
بعد از پیگیری های انجام گرفته به این نتیجه رسیدم 
که قانون نمی تواند فرامین صادره از سوی حضرت 
امام )ره( و مقام معظم رهبری را تحت الشعاع قرار 
دهد که در نامه ای به سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( ابلاغ و رونوشت 
آن به نماینده مردم طبس در مجلس، ارجاع شد تا 
دکتر»عبدا... زاده« نیز با توانایی کامل خود پیگیر 

عملیاتی شدن آن باشد.
 2 سهم  پرداخت  کرد:  تاکید  شجاعی«  »فیاض 
درصدی شهرستان طبس از فروش معادن زغال 
سنگ پروده، از ابتدای سال 1393 قطعی است و در 
خصوص وجوهی که از ابتدای فرمان حضرت امام 
)ره( تاکنون پرداخت نشده نیز باید کار کارشناسی 

انجام گیرد که در دستور کار قرار دارد.
 به گزارش»فارس«»عبدا... زاده«نماینده وقت مردم 
فردوس، سرایان، بشرویه و طبس در مجلس شورای 
اسلامی هم سال 93 در نشست خبری که در جمع 
رسانه ها داشت گفت: شرکت زغال سنگ طبس در 
ارتباط با سهم دو درصد معادن، 60 میلیارد تومان 
بدهی دارد که با پیگیری فراوان 600 میلیون تومان 

پرداخت شده است.

ابهام در  سهم دو درصدی طبس از فروش محصولات معدنی 

آغازبرداشت چغندر قند درمیان 

فرخ نژاد-برداشت محصول چغندر قند که از 15 
آذر ماه در شهرستان درمیان آغاز شده تا اواخر دی 
ماه ادامه دارد.  مدیر جهاد کشاورزی درمیان سطح 
زیرکشت چغندر قند شهرستان را 140 هکتار اعلام 
کرد و گفت: برداشت سال قبل این محصول 5 هزار و 
98 تن بوده و امسال هم به همین میزان پیش بینی می 
شود برداشت شود. مهندس»وحید ضیائیان احمدی« 
افزود: به دلیل این که محصول چغندر قند مصرف آب 
بالایی دارد، و به سبب استمرار خشکسالی ها مدیریت 
جهاد کشاورزی درمیان به کشاورزان توصیه می کند 
در صورت تمایل به کشت این محصول در مرحله 
عملیات خاک ورزی از تسطیح لیزری استفاده کنند 

زیرا باعث عملکرد بیشتر می شود.
وی ادامه داد: در همین زمینه کاشت 4 هکتار از اراضی 
کشت بهاره محصول چغندرقند شهرستان درمیان 
در اراضی قنات علی آباد طبس مسینا با استفاده از 

تسطیح لیزری محقق شده است.
به گفته وی اجرای عملیات تسطیح لیزری در اراضی 
سبب صرفه جویی در عملیات آبیاری و افزایش راندمان 
آن و در نهایت افزایش عملکرد محصولات می شود 
طوری که  چغندر قند در سال زراعی 94-95 با 
تسطیح معمولی در این سطح 4 هکتاری ، 27 تن 
عملکرد داشته است و پس از تسطیح لیزری درسال 
زراعی امسال پیش بینی می شود که 60 تن چغندر 

قند برداشت داشته باشیم.
به علاوه تسطیح لیزری اراضی یکی از چشمگیرترین 
پیشرفت ها در آبیاری سطحی است و لزوم تسطیح 
اراضی زراعی به منظور بهبود مدیریت آبیاری در مزرعه 
و استفاده بهینه از نهاده های کشاورزی امری اجتناب 

ناپذیر است.
همچنین امکان معرفی کشاورزان متقاضی برای 
خرید دستگاه ها از محل خط اعتباری مکانیزاسیون 
فراهم است که باید درخواست خود را به مدیریت جهاد 
کشاورزی ارائه کنند. وی افزود: این شهرستان با تولید 
سالانه پنج هزار تن چغندر قند رتبه دوم تولید چغندر 

قند خراسان جنوبی را به خود اختصاص داده است.
علت  به  شهرستان  تولیدی  :چغندرقند  افزود  وی 
تعطیلی کارخانه قند قهستان برای فراوری به کارخانه 

قند تربت حیدریه ارسال می شود.


